
آیادولتچهاردهموارداتآیفونراآزادمیکند؟

رئیس انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی با بیان اینکه پیگیر 
لغو ممنوعیت واردات آیفون هستیم، گفت: در حال حاضر با ممنوعیت واردات 
آیفــون، هم منافع ملی و منافع صنفی متضرر اســت و هــم این که مردم از 

تکنولوژی روز دنیا بی بهره هستند.
صحبت های اخیر محمدجواد آذری جهرمی، وزیر سابق ارتباطات درخصوص 
واردات آیفون، باعث شــده موج تازه ای از بحث در این زمینه شــکل بگیرد و 
امیدواری ها نســبت به رفع ممنوعیت واردات مدل های جدید آیفون در دولت 
چهاردهم افزایش یابد.آذری جهرمی گفته است که »اعمال محدودیت کاربرد 
چندانی نداشــته و این روزها در دست بســیاری از کاربران گوشی های آیفون 
۱۴ و ۱۵ وجود دارد. آن ها رجیســتری را با خرید یک کد دور می زنند و بدون 
پرداخت عوارض از این گوشی ها استفاده می کنند. این گوشی ها با استفاده از ارز 
بازار آزاد وارد کشور شده است؛ بنابراین می بینیم که محدودیت حتی نتوانسته 

مانع از خروج ارز از کشور شود.«
او همچنین خبر داده اســت کــه »با توجه به ســطح مطالبات عمومی و 
درخواســت هایی که در مورد رفع محدودیت واردات گوشی آیفون وجود دارد، 
لازم است در این خصوص بازنگری هایی صورت گیرد. وزیر صمت پس از مستقر 
شــدن در وزارتخانه، با در نظر گرفتن اولویت هایی کــه وجود دارد، حتما در 
این خصوص تصمیم گیری می کند« .به گزارش اقتصادآنلاین، در همین زمینه 
عبدالمهدی اســدی، رئیس انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی 
بــه خبرنگار اقتصاد آنلاین گفت: پیگیر این موضوع هســتیم و امیدواریم که 
آقای آذری جهرمی همان طور که بیرق رجیستری را گرفت و اتفاق میمونی را 
هــم برای بازار و هم مصرف کننده و واردکننده رقم زد، در بحث واردات آیفون 
هم موثر باشــند. ایشان در حوزه تلفن همراه استاد هستند و امیدواریم چه در 
وزارت ارتباطات باشــند و چه به عنوان مشاور دولت فعالیت کنند، بتوانند این 
اتفاق را هم رقم بزنند. اســدی توضیح داد: در حال حاضر با ممنوعیت واردات 
آیفــون، هم منافع ملی و منافع صنفی متضرر اســت و هــم این که مردم از 
تکنولوژی روز دنیا بی بهره هستند.وی افزود: اگر دلیل ممنوعیت واردات آیفون، 
محدودیت های ارزی بوده، الان شــاهد این هستیم که ارز غیررسمی از کشور 
خارج و کالا غیررسمی وارد می شود.رئیس انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت 
و لــوازم جانبی در واکنش به این موضوع که برخی ممنوعیت واردات آیفون را 
بــه دلیل صحبت های مقام معظم رهبری مبنی بر ممنوعیت واردات کالاهای 
لوکس می دانند، گفت: من چنین چیزی نشــنیدم و به نظرم اگر رهبر انقلاب 

بدانند چنین وضعیتی حاکم است، فکر نکنم مخالف باشند.
اســدی در مورد واردات آیفون ریپک نیز گفــت: این موضوع صحت دارد، 
جنس درجه دو و دســت دوم از تمام دنیا جمع، در دبی رفرش و وارد کشــور 
می شــود. آیفون ۱۳ پرو و پرومکس از رده خارج شده و دیگر تولید نمی شود. 
تمام گوشــی های آیفون ۱۳ پرو و پرومکس وارداتی به کشور ری پک هستند، 
فقط آیفون ۱۳ معمولی تولید می شود که آن هم به  زودی با رونمایی و عرضه 
آیفون ۱۶، دیگر تولید نمی شــود.رئیس انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و 
لوازم جانبی گفت: به تازگی یک مصرف کننده به ما مراجعه کرده که گوشــی 

آکبند خریده است که عمر باتری اش ۸۶ درصد بوده است.

تداوممحدودیتدردامنهنوسانبرایهفتهآینده
رضا عیوضلو از محدودیت دامنه نوسان معاملات سهام و حق تقدم در دامنه 
مثبت و منفی یک درصد و معاملات صندوق های سرمایه گذاری سهامی نیز در 

دامنه مثبت و منفی دو درصد، در هفته پیش رو خبر داد. 
به گزارش ایســنا، رضا عیوضلو، معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار، اعلام کرد: با توجه تداوم شرایط حاکم بر بازار سرمایه، در 
هفته گذشته و ریسک های سیستماتیک موثر بر آن، ضمن انجام بررسی های 
تکمیلی و پس از دریافت نظر بورس ها، مقرر شــد محدودیت دامنه نوســان 
معاملات سهام و حق تقدم در هفته پیش رو نیز مشابه هفته گذشته، در دامنه 
مثبت و منفی یک درصد و معاملات صندوق های سرمایه گذاری سهامی نیز در 

دامنه مثبت و منفی دو درصد برقرار باشد.
او تاکیــد کرد: این تصمیمات به منظور کنتــرل و کاهش هیجانات کاذب 
موثر بر بازار اتخاذ شده و در خصوص تدوام آن در هفته های بعدی نیز پیوسته 
شــرایط بازار رصد و در صورت لــزوم تصمیمات تکمیلی اتخاذ و اعلام خواهد 
شد.پیش از این، از یک شنبه هفته گذشته در پی بروز هیجانات ناشی از برخی 
تحولات سیاســی و منطقه ای، ســازمان بورس و اوراق بهادار برای کنترل این 
هیجانات و حفظ منافع ســهامداران، دامنه نوسان قیمت سهام را به مثبت و 

منفی یک درصد کاهش داده بود.

توجهبهمسکنکارگران
بااجرایماده۱۴۹قانونکار  

نماینده کارفرمایان در شورای عالی 
کار با بیان اینکه موضوع معیشت به 
ویژه مسکن کارگران باید مورد توجه 
قرار گیرد، خواستار استفاده از ظرفیت 
ماده ۱۴۹ قانون کار در بحث احداث 

مسکن کارگری شد. 
به گزارش ایسنا، اصغر آهنی ها بر 
ضرورت اجرای کامل ماده ۱۴۹ قانون 

کار تاکید کرد و گفت: در بحث ســاخت مســکن کارگری باید از ظرفیت این 
ماده قانونی اســتفاده شود. کارگران از جمله آسیب پذیرترین اقشار جامعه به 
شــمار می روند که از جهات مختلف به ویژه معیشت و مسکن باید مورد توجه 
قرار گیرند.وی که در یک گفت و گوی رادیویی ســخن می گفت، افزود: یکی 
دیگر از مسایلی که حال نیروی کار را بهبود می بخشد و بخش کارفرمایی هم 
برای آن اعلام آمادگی کرده، بحث مســکن کارگری و استفاده از ظرفیت ماده 
۱۴۹ قانون کار است. سال گذشته در شورای عالی کار تشکیل قرارگاه مسکن 
برای حل مشکل مســکن کارگران مطرح شد و اجرای کامل ماده ۱۴۹ مورد 
تاکید قرار گرفت. متاسفانه بیش از یک دهه برخی سیاستها به سمتی رفت که 
امروز مســکن را در بیرون به صورت حاد می بینیم و بخش کارگری که آسیب 
پذیرترین قشــر در جامعه هستند از این مسأله مستثنی نیستند و این بخش 

هزینه های زندگیشان را افزایش داده است.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار ادامه داد: یکی دیگر از موضوعاتی که 
با آن دچار مشکل هستیم، بحث تامین اجتماعی است که زیرمجموعه وزارت 
کار است.بیشترین مشــکلات بخش کارفرمایی و حتی کارگری امروز از آیین 
نامه ها و دستورالعمل هایی است که بدون هماهنگی با شرکای اجتماعی تدوین 
شده و جدیدا اجرا می شود. مثل مشاغل سخت و زیان آور یا عناوین شغلی و به 
جای حل موضوع به عنوان یک راهکار، روز به روز فقط دستورالعمل هایی صادر 
می شود که باعث دریافت مبالغ نجومی شده و مشکلات عدیده ای برای کارگران 

و کارفرمایان ایجاد کرده است.
آهنی ها بر لزوم ایجاد فضایی آرام برای کسب و کارها تاکید کرد و گفت:باید 
فضای کسب و کار را به گونه ای مهیا کنیم که دو ضلع کارگر و کارفرما در کنار 
هم با آرامش قدم های بزرگی برای کشــور بردارند نه اینکه موانعی ایجاد کنیم 
که این دو ضلع بیشتر درگیر و گرفتار شوند. وی تصریح کرد: امروز حال و روز 
بخش کارفرمایی خوب نیست، ســه ماه در سال مشکل برق وسه ماه مشکل 
گاز را داریم، وقتی تولید و ارزش افزوده نباشد هزینه ها افزایش پیدا می کند و 
طبعا قدرت بخش کارفرمایی برای رسیدگی بیشتر هم  کاهش می یابد لذا باید 
به هرکدام از دو طرف کارگری و کارفرمایی حقی قائل باشــیم و به مطالعات و 

مشکلات آنها توجه نشان بدهیم.

بازار 

بورس 

کار 

تورمترکیهبدونتغییرماند
بانک مرکزی ترکیه پیش بینی تورم برای ســال ۲۰۲۴ 

را ثابت نگه داشت. 
بانک مرکزی ترکیه پیش بینی تورم پایان سال خود را 
بــرای ســال های ۲۰۲۴، ۲۰۲۵ و ۲۰۲۶ بدون تغییر نگه 
داشــت.فاتح کاراهان، رئیس کل بانــک مرکزی ترکیه در 
جلســه ای که برای انتشار ســومین گزارش تورم بانک در 
سال جاری برگزار شــد، گفت انتظار می رود تورم سالانه 
مصرف کننده در ســال جاری به ۳۸ درصد برســد.وی با 
تاکید بر اینکه پیش بینی تورم پایان سال ۲۰۲۵ و ۲۰۲۶ 

به ترتیب ۱۴ درصد و ۹ درصد حفظ شد. 
او اظهار کرد هدف گذاری شــده است که تورم در میان 
مدت در ســطح پنج درصد تثبیت شــود.به گزارش ایسنا 
،بیزنس نوشــت رییس بانک می گوید با نزدیک شــدن به 
پایان ســال باید محدوده پیش بینی مربوط به سال ۲۰۲۴ 
محدود می شــد.با این حال، به دلیل افزایش عدم قطعیت 
ناشی از تحولات ژئوپلیتیک اخیر و نوسانات مالی جهانی، 
محــدوده پیش بینی خود را بین ۳۴ تــا ۴۲ درصد حفظ 

کردیم.
کاراهان بیان کرد با رسیدن تورم سالانه به اوج خود در 
ماه مه، کشــور وارد دوره کاهش تورم شده است و در سه 

ماهه سوم سال، تورم کاهش چشمگیری خواهد داشت.

تجهیزسهمیلیونهکتارازاراضی
 کشاورزیکشوربهسیستمآبیارینوین
معاون آب و خاک وزارت جهادکشــاورزی گفت: برای 
افزایش بهره وری و مدیریت مصرف آب، از حدود ۸ میلیون 
هکتار کل اراضی آبی کشــور، تاکنون ۳ میلیون هکتار به 

سیستم آبیاری نوین مجهز شده است. 
به گزارش ایســنا، صفدر نیــازی در خصوص اقدامات 
و برنامه های وزارت جهاد کشــاورزی در خصوص تجهیز 
اراضی کشــاورزی به ســامانه های نوین آبیاری در کشور، 
اظهار کرد: از مجموع ســه میلیون هکتار سیســتم نوین 
آبیاری اجرا شده در کشور، دو میلیون و ۷۰۰ هزار هکتار 
آن توســط دولت تامین و ۳۰۰ هزار هکتار دیگر توســط 

کشاورزان به صورت بلاعوض تامین و اجرایی شده است.
وی با اشــاره به هدفگذاری تجهیز ســالانه ۳۵۰ هزار 
هکتار از اراضی کشــاورزی کشــور به ســامانه های نوین 
آبیاری گفت: در برنامه هفتم توســعه مقرر شده است در 
راستای تداوم اجرای سیســتم آبیاری نوین، سالانه ۲۰۰ 
هزار هکتار ســامانه های آبیاری تحت فشــار و ۱۵۰ هزار 
هکتار آبیاری زیرسطحی در کشور اجرا شود که امیدواریم 
با مشــارکت مردم و تامین به موقع اعتبارات دولتی این 

برنامه اجرایی شود. 
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی، اجرای طرح 
سیســتم آبیاری نوین را یکی از اقدامات بسیار مهم برای 
مقابله با بحران کاهش منابع آبی کشور عنوان کرد و افزود: 
اجــرای اقدامات دیگر از جمله تجهیز و نوســازی اراضی، 
احداث شبکه های آبرســانی و تامین آب و تکمیل شبکه 

آبیاری از راهکارهای مهم برای کاهش این بحران است.

برنامهبانکمرکزیبرایکاهشصف
وامازدواجبهیکسومتاپایانسال

نادعلی گفت: برآوردها نشان می دهد برای پرداخت وام 
ازدواج ۸۰۰ هزار میلیارد تومان منابع مورد نیاز اســت در 
حالی که توان پرداخت شــبکه بانکــی بیش از ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان نیســت. بانک مرکزی مکاتباتی با مجلس 
انجــام داده تا زمینه برای تامین منابع و کاســتن از صف 

متقاضیان فراهم شود. 
مدیرکل عملیــات پولی و اعتباری بانــک مرکزی در 
گفتگویی تلویزیونی اعلام کرد: با تدابیر در دســت اجرای 
بانــک مرکزی و با تصویب هیات عالی این بانک، به زودی 
منابع جدید برای پرداخت تسهیلات قرض لحسنه ازدواج 
اختصاص می یابد که با این اقدام در کنار اضافه شــدن دو 
بانک قرض الحسنه رسالت و مهر برای پرداخت وام ازدواج، 
یک سوم صف متقاضیان تا پایان سال جاری کاهش یابد. 
نادعلی مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی در 
گفتگو با برنامه میز اقتصاد شبکه خبر افزود: برآوردها نشان 
می دهد برای پرداخت وام ازدواج ۸۰۰ هزار میلیارد تومان 
منابع مورد نیاز اســت در حالی که توان پرداخت شــبکه 
بانکی بیش از ۳۰۰ هزار میلیارد تومان نیست. بانک مرکزی 
مکاتباتی با مجلس انجام داده تا زمینه برای تامین منابع و 

کاستن از صف متقاضیان فراهم شود. 
البته با رایزنی هایی که در جریان است امیدواریم منابع 
دیگری به جز منابع بانکها برای پرداخت تسهیلات ازدواج 

به شبکه بانکی تزریق شود.

مصرفروزانه۱۱۲میلیونلیتربنزین
درکشور

دبیر انجمن صنفی کارفرمایــی صنعت پالایش گفت: 
توان لازم و موجودی کافی برای صادرات سوخت هواپیما 
را داریم و در صورت بازاریابی می توانیم به کشورهای هدف 

سوخت جت ارسال کنیم. 
ناصر عاشــوری قلعه رودخانی در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا، دربــاره میزان تولید و مصرف بنزین اظهار 
داشــت: در حال حاضر ما ۹۸ تا ۱۰۴ میلیون لیتر در روز 
تولید و ۱۱۲ میلیون لیتر نیز مصرف بنزین داریم که ما به 

التفاوت آن وارد می شود.
وی با اشاره به رشد حدود ۴۰ درصدی مصرف طی ۳ تا 
۴ سال گذشته بر لزوم کنترل مصرف از روش هایی همچون 
اصــلاح قیمت تاکید کرد.دبیر انجمن صنفی پالایش نفت 
درباره برنامه اســتفاده از متانول برای تولید بنزین تصریح 
کرد: تمــام مواد اولیه و اصلی ما برای تولید بنزین؛ نفت و 
میعانات گازی است و بنزین با کیفیت تولید می کنیم. وی با 
تاکید بر اینکه هیچگونه بنزین بی کیفیتی تولید نمی کنیم، 
خاطرنشــان کرد: ما هیچ برنامه ای برای استفاده از متانول 
بــرای تولید بنزین نداریم و از جزئیات برنامه دولت در این 

حوزه نیز بی اطلاعیم.
عاشــوری درباره برنامه صادرات بنزین نیز گفت: فعلا 
صادرات بنزین نداریم البته برنامه صادرات بنزین و فراورده 
در دســتور کار قرار دارد اما هنوز دولت مجوز در اختیار ما 

قرار نداده است. 
دبیر انجمن کارفرمایی صنعت پالایش کشور تاکید کرد: 
در حال حاضر ممکن است با توجه به رشد مصرف بنزین 
و گازوئیــل و نیاز داخل امکان صــادرات این فراورده ها را 
نداشته باشیم اما توان لازم و موجودی کافی برای صادرات 
سوخت هواپیما را داریم و در صورت بازاریابی می توانیم به 

کشورهای هدف سوخت جت ارسال کنیم.

ملل 

کشاورزی 

بانک و بیمه 

انرژی 
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آنطــور که یک مقــام وزارت راه و 
تهران  در شهر  کرده  اعلام  شهرسازی 
فعالیت  امــلاک غیرمجاز  بنگاه   ۵۰۰۰
املاک متخلف  برخی دفاتر  و  می کنند 
نیز در شهرهایی از جمله پیشوا، قرچک 
به فروش کد رهگیری  اقدام  و ورامین 

می کنند. 
موضوع تخلف برخی بنگاه های مشــاور 
املاک که عمده آنهــا به صورت غیرمجاز و 
فاقد پروانه به فعالیت می پردازند سالهاست 
که مطرح می شود؛ فعالیت کاذبی که علاوه 
بــر خریداران و فروشــندگان مســکن، به 
مشاوران املاک مسئولیت پذیر و زحمتکش 
ضربه می زند. بر این اســاس اتحادیه املاک 
با تنظیم منشــور اخلاقی ۱۶ گانه از طریق 
بازرســان با فعالیت های غیرقانونی برخورد 
می کند.با این حال بررسی ها نشان می دهد 
مشاوران املاک بدون مجوز، دست کم شش 
تخلف را مرتکب می شوند و منشور ۱۶ بندی 
اصول اخلاقــی اتحادیه امــلاک را رعایت 

نمی کنند.
طبق پالایش های انجام شــده توســط 
وزارت راه و شهرسازی در سال گذشته ۱۷۴ 
هزار واحد صنفی مشــاور املاک در کشور 
فعال هســتند که از این تعــداد حدود ۱۶ 
هزار و ۸۰۰ واحــد مجوز ندارند؛ بنگاه هایی 
که بدون هیچ گونه مســئولیتی بزرگ ترین 
سرمایه خانوارها را به خطر می اندازند.اتحادیه 
مشاوران املاک تهران از طریق ۲۰۰ بازرس 
در ســطح شــهر تلاش می کند به تخلفات 
رســیدگی کند. در این خصوص شوراهای 
حل اختــلاف نیــز در واحدهــای صنفی 
مســتقر هستند. با این حال به نظر می رسد 
سازمان تعزیرات و دستگاههای دولتی باید 
نقش فعالانه تری در مواجهه با تخلفات افراد 

سودجو ایفا کنند.
دریافت کمیســیون بالاتر از نرخ مصوب، 
فروش ملک به شــرط دریافت مبالغ بیشتر، 
هماهنگی برای افزایش قیمت های منطقه ای، 
دریافت بیعانه، زد و بنــد با یکی از طرفین 
معامله و برخی کارهای دیگر، گوشــه ای از 
تخلفات روزمره تعــداد اندکی از بنگاههای 

املاک  مشــاوران  اســت.اتحادیه  غیرمجاز 
تهران از طریق ۲۰۰ بازرس در ســطح شهر 
تــلاش می کند به تخلفات رســیدگی کند. 
در این خصوص شــوراهای حل اختلاف نیز 
در واحدهای صنفی مســتقر هستند. با این 
حال به نظر می رســد ســازمان تعزیرات و 
دستگاههای دولتی باید نقش فعالانه تری در 
مواجهه با تخلفات افراد سودجو ایفا کنند.به 
گزارش ایسنا، اتحادیه مشاوران املاک اعلام 
کرده بود که حدود ۱۲۰۰ بنگاه غیرمجاز در 
سطح شهر تهران فعالیت می کنند. اما اخیرا 
دبیر کارگروه کنترل و تنظیم بازار املاک و 
مستغلات وزارت راه و شهرسازی این تعداد 
را حدود ۵۰۰۰ واحد عنوان کرده و گفته که 
این رقم در سطح استان تهران بسیار بیشتر 

است.
اتهام  یاسر دستمالچیان همچنین دیگر 
وارد بــه برخی بنگاههای اطــراف تهران را 
فروش کد رهگیری دانســته و گفته است: 
مشــاهده می شــود برخی به خلاف نسبت 
به کد فروشی در پیشــوا، قرچک و ورامین 

اقدام کرده اند که ضرورت دارد تا به این قبیل 
فعالیت های خلاف قانــون و غیرمجاز پایان 
دهند.وی اظهار کرد: یکی از مشکلات  این 
تعداد از غیر مجازها، فرار مالیاتی گســترده 
ای است که در این حوزه شکل گرفته است. 
بنابراین ما آمادگی داریم تا در طرح مشترکی 
با ســازمان امور مالیاتی نسبت به برخورد با 
واحدهای غیر مجاز اقداماتی را انجام بدهیم.
از سوی دیگر اتحادیه مشاوران املاک نسبت 
به عملکرد برخی دســتگاهها انتقاداتی وارد 

می کنند. 
در حــال حاضــر دریافت خریــداران و 
فروشــندگان می تواننــد از طریق ســامانه 
»خودنویس« وزارت راه و شهرســازی راسا 
اقدام به دریافت کد رهگیری کنند و نیازی 
به مراجعه آنها به بنگاه املاک نیست. البته 
به مشــاوران املاک مجاز هم دسترسی به 
ســایت برای ارائه کد رهگیری داده شــده 
است.این اقدام وزارت راه و شهرسازی، انتقاد 
برخی واســطه های ملکی را در پی داشــته 
اســت. مســئولان اتحادیه املاک معتقدند 

تصدی گــری و ورود دولت بــه فعالیت های 
بخش خصوصی می تواند اشتغال واحدهای 

صنفی را تحت تاثیر قرار دهد.
از ابتدای فروردین ماه ســال گذشــته تا 
پایان شــهریور ماه همان سال ۱۴۰ تا ۱۵۰ 
بازرســی توســط اتحادیه با کمک تعزیرات 
از مشــاوران املاک تهران انجــام و دو بار از 
تمام مشاوران املاک تهران بازرسی و گشت 
ویژه انجام شــد.کیانوش گودرزی ـ رئیس 
اتحادیه مشــاوران املاک، وجود تبانی بین 
مشاوران املاک برای انجام معامله صوری و 
افزایش کاذب قیمت مســکن را تائید کرد و 
گفت:  این مسئله در هر صنفی ممکن است 
وجود داشته باشد ولی این مسائل خیلی در 
افزایش قیمت مسکن تاثیر گذار نبوده است. 
در پردیس شاهد نابسامانی زیادی بودیم که 

ساماندهی شد.  
وی تاکید کرد: ما باید کاری کنیم که به 
صورت الکترونیکــی جلوی واحدهای بدون 
پروانه گرفته شــود و آنقدر گشت و بازرسی 

نداشته باشیم.

بررســی  بازار یک هفته اخیر سکه 
و طــلای داخلی نشــان می دهد که 
کاهش ۴٣ دلاری قیمت  جهانی طلا، بر 
همپوشانی  ارز،  نرخ  افزایشی  نوسانات 
داشته و زمینه ساز کاهش قیمت سکه 
و طلا در بازار طی یک هفته اخیر شده 

است. 
هفته ای که گذشــت بازار سکه و طلای 
داخلی از مســیر صعودی که طی دو هفته 
گذشته اتفاق افتاده بود، برگشته و مجددا پای 
در مســیر کاهش گذاشته است.این کاهش 

ناشــی از کاهش قیمت جهانی طلاست که 
بطور متوسط با میانگین کاهش ۴۳ دلاری 
هر اونس طلا به ۲۴۰۰ طلا رسید.آنطور که 
محمد کشــتی آرای- کارشناس بازار سکه و 
طلا کشور- به ایســنا اعلام کرد: باتوجه به 
تنش ها و اتفاقات سیاسی در جهان، قیمت 
جهانی طلا نوسانات بسیاری داشت و بطور 
متوســط در پایان هفته با ۴۳ دلار کاهش، 
هر اونس طلا به ۲۴۰۰ دلار رســیده است؛ 
این درحالیســت که در بازار داخل طی یک 
هفته اخیر نوسانات در بازار داخلی، صعودی 

بود اما کاهش قیمت هــا در بازار جهانی بر 
نوسان افزایشی نرخ ارز همپوشانی داشته  و 
در نهایت منجر به کاهش قیمت سکه و طلا 
در بازار شده است. وی در رابطه با تغییرات 
قیمت سکه و طلا در یک هفته اخیر و آخرین 
قیمت معاملاتی سکه و طلا در بازار گفت: هر 
قطعه ســکه تمام طرح جدید با ۴۵۰ هزار 
تومان کاهش قیمت  نسبت به ابتدای هفته 
به ۴۳ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان در آخرین 

معاملات پایانی هفته رسید. 
به گزارش ایســنا ، سکه تمام طرح قدیم 
نیز با ۳۰۰ هزار تومان کاهش به ۳۸ میلیون 
و ۶۰۰ هزار تومان رســید. نیم ســکه و ربع 
سکه نیز به ترتیب در آخرین معاملات پایانی 
هفته ۲۳ میلیــون و ۵۵۰ هزار تومان )نیم 
سکه( و ۱۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان )ربع 
سکه( دادوستد شده که به ترتیب نسبت به 
بهای خود در ابتدای هفته نیم ســکه ۲۵۰ 
هزار تومــان و ربع ســکه ۳۰۰ هزار تومان 
کاهش قیمت را تجربه کرده اند. ســکه های 

یــک گرمی بانک مرکزی نیز بــا ۲۰۰ هزار 
تومــان کاهش به هفت میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان رسید.کشتی آرای ادامه داد: کاهش در 
بازار طلا هم محسوس بوده است. هر مثقال 
طلای آب شده )۱۷ عیار( نسبت به ابتدای 
هفته ۲۸۰ هزار تومان کاهش قیمت را تجربه 
کــرده و به ۱۵ میلیــون و ۴۳۰ هزار تومان 
رسیده  است. بدین ترتیب هر گرم طلای ۱۸ 
عیار با ۶۴ هزار تومان کاهش قیمت داشته 
و سه میلیون و ۵۶۲ هزار تومان به ازای هر 

گرم مبنای معاملات طلا قرار گرفت.
نایب رئیس ســابق اتحادیه طلا و جواهر 
تهــران در رابطه با آخریــن وضعیت حباب 
ســکه نیز گفت: علیرغــم کاهش قیمت ها 
در بازار ســکه اما باتوجه به اینکه بهای طلا 
کاهشی بوده است، بنابراین حباب سکه در 
این هفته افزایشــی بوده اســت. در آخرین 
معاملات روز پنجشــنبه، هشــت میلیون و 
۳۰۰ هزار تومان هر قطعه سکه دارای حباب 

بوده است.

با اصلاح نرخ های خرید تضمینی برق نیروگاه های 
زیســت توده طی دو سال گذشته و در پی آن مجوز 
ســاخت ۲۰۰ مگاوات نیروگاه زیست توده از مصوبه 
ماده ۱۲ شــورای اقتصاد، سرمایه گذاری برای ساخت 
این نوع نیروگاه ها در کشور را جذاب کرده است که 

در حال طی کردن فرایند اجرا هستند. 
به گزارش ایســنا، نیروگاه های زیســت توده در ایران به 
عنوان یکی از منابع انرژی های تجدیدپذیر در سال های اخیر 
مورد توجه قرار گرفته اند. زیســت توده شامل موادی مانند 
ضایعات کشــاورزی، فضولات دامی، پسماندهای شهری و 
غیره اســت که می توان از آن ها برای تولید انرژی اســتفاده 
کــرد. این نوع نیروگاه ها به دلیل مزایای زیســت محیطی و 
کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای، مورد توجه قرار دارند.در 
ایران، توسعه نیروگاه های زیســت توده همچنان در مراحل 
 اولیــه خود اســت و به میــزان محدودی گســترش یافته
 اســت. برخی از پروژه های آزمایشی و کوچک در این زمینه 
به اجرا درآمده اند، اما هنوز به ظرفیت های بزرگی که بتواند 
سهم قابل توجهی از تولید برق کشور را تأمین کند، نرسیده 

است.
از چالش هــای پیش روی این صنعــت در ایران می توان 
به مشــکلات تامیــن منابع اولیــه )زیســت توده(، نیاز به 
سرمایه گذاری های بالا، و مشکلات زیرساختی اشاره کرد. با 

این حال، با توجه به پتانســیل بالای این منابع در کشــور، 
پیش بینی می شود که با حمایت های دولتی و توسعه فناوری، 
این نیروگاه ها در آینده نقش بیشتری در تامین انرژی ایران 
ایفا کنند.روزانه ۵۵ هزار تا ۶۰ هزار تن زباله در کشور تولید 
می شــود که با احداث نیروگاه های زیست توده هدفگذاری 
شــده، مشــکل دفن ۱۳ هزار تن زباله حل و به این ترتیب، 

مساله زباله در شهرها برطرف خواهد شد.
طبق مصوبه ماده ۱۲ شــورای اقتصاد  ســرمایه گذاران 
با اســتفاده از ظرفیت ماده ۶۱ اصلاح الگوی مصرف انرژی 
می توانند نســبت به ســاخت نیروگاه های زباله سوز اقدام 
کرده و با عقد قرارداد خرید تضمینی ۲۰ ســاله با ســاتبا، 
برق تولیدی را به وزارت نیرو بفروشــند و از مزایای افزایش 
۲۰ درصدی نرخ پایه خرید تضمینی در استان های ساحلی 
و کلان شــهرها و نیــز تعدیل نــرخ پایه قــرارداد از تاریخ 
بهره برداری بدون اعمال ضرایب دوره کاهشی بهره مند شوند.
منابــع مالی موردنیاز برای خریــد تضمینی برق تولیدی از 
منابع تجدیدپذیر از محل ارزش ســوخت صرفه جویی شده 
براســاس ســوخت های وارداتی مایع و قیمت های صادراتی 
گاز و منافــع حاصل از عدم تولیــد آلاینده ها و حفاظت از 
محیط زیست به ازای برق تولیدی این قبیل نیروگاه ها، تأمین 

و به وزارت نیرو پرداخت می شود.
در بحث مصوبه ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر 

نیز با طی کردن فرآیند انتخاب ســرمایه گذار از سوی ساتبا 
و تعهدات شــهرداری مبنی بر تامین پسماند و زیرساخت، 
علاوه بر پرداخت مبلغ خرید برق به مدت ۴ ســال و نیم با 
سقف ۹.۵ سنت که معیار انتخاب سرمایه گذار است، سرمایه 
گذار می تواند مجوز فروش برق تولیدی این نیروگاه را جهت 

فروش در بورس انرژی سبز از وزارت نیرو اخذ کند.
بازپرداخت تعهدات موضوع این مصوبه از محل ســوخت 
صرفه جویی شــده مصرف نشده بر مبنای قیمت برنده شده 
برای هر کیلووات ســاعت برق تولیــدی در مناقصه و نرخ 

تسعیر ارز برابر با نرخ مرکز مبادله ارز و طلا است.

 معاون صنایع عمومی وزارت صنعت 
لوازم خانگی  و معدن گفت: صنعــت 
ایران طی ســال های گذشته از لحاظ 
کمّی و کیفی رشــد خوبی داشــته و 
توانسته علاوه بر نیاز داخل، نگاهی به 
بازار صادراتی  کشورهای همسایه نیز 

داشته باشد. 
محمد مهــدی برادران  بــا بیان اینکه 
صنعت لوازم خانگی ایران طی ســال های 
گذشــته از لحاظ کمّی و کیفی رشد خوبی 
داشته و توانسته علاوه بر نیاز داخل، نگاهی 
به بازار صادراتی  کشــورهای همسایه نیز 
داشته باشد گفت: با توجه به رقابتی شدن 
بازار از واحدهای تولید کننده خواســتیم، 

امسال با برنامه ریزی دقیق تر و به تفکیک، 
گروه های کالایی و محصولات خودشــان را 
در قالــب برنامه تولید اعــلام کنند که  از 
ابتدای ســال تا کنون  بیش از ۳۰۰ واحد  
برنامه تولید سالانه خودشان را اعلام کرده 
و  متعهد شدند بیش از ۱۸ میلیون و ۵۰۰ 
هزار دستگاه لوازم خانگی در برنامه، تولید 

نمایند.
وی افزود: متناســب با این برنامه،  نیاز 
ارزی منطبــق بر درصد عمــق داخلی هر 
محصول نیز تامین شــده است. معاون  وزیر 
صمــت گفت: در چهار ماهه ابتدای ســال 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ، تولید در 
این حوزه ، بیش از ۶ درصد رشــد داشــته 

و بــه عدد بیش از ۵ میلیــون و ۳۵۰ هزار 
دســتگاه در چهار ماهه ابتدای سال رسیده 
است و این روند صعودی تا پایان سال ادامه 

خواهد داشت. 
به گزارش ایســنا، بــرادران  ادامه داد: 
معتقدم روند رشــد صنعت لــوازم خانگی 
ایران در ســال جاری تــداوم پیدا خواهد 
کرد و علی رغم اینکــه واحدهای تولیدی، 
مشــکلاتی نظیــر کمبودهایــی در زمینه 
تســهیلات بانکی، تامین ارز و مشــکلات 
انرژی دارند ولــی با مدیریتی که در بخش 
خصوصی و افزایش بهره وری و افزایش عمق 
ســاخت داخل و کاهش ارزبری وجود دارد 
می توانیم محصولاتمان را در بازارهای هدف 

صادراتــی دنبال کنیــم .او درباره همایش 
و  تولیدی  فرصت هــای  معرفی  بین المللی 
صادراتــی لوازم خانگی ایــران که روز ۲۰ 
مردادماه ســال جاری  در هتل اســپیناس 
پالاس برگزار می شــود گفت:  برگزاری این 
گونــه همایش ها یا نمایشــگاه ها،  فرصتی 
ارزشــمند برای رســیدن به اهــداف مهم 
صادراتی است که در این  همایش ها با گرد 
هم آمدن فعالان صنعت می توان به بررسی 
مشــکلات و چالش های موجود در صنعت 
لــوازم خانگی پرداخــت و در عین حال با 
به اشتراک گذاری آگاهی ها و ظرفیت های 
موجود، در نهایت به راهکارهای دستیابی به 

اهداف مورد نظر رسید.

همپوشانیقیمتجهانیطلاونرخارز

سکهوطلاارزانشد

شرایطیجذاببرایتولیدبرقازطلایکثیف

ازسویمعاونوزیرصمتمطرحشد

پیشبینیتداومروندرشدصنعتلوازمخانگیدرسالجاری

کدفروشیبرخیبنگاههایاملاکدراطرافتهران!

 فعالیت ۱۷ هزار دفتر املاک بدون جواز 


